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احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
درباره مباحث اقتصادی که رؤسای جمهور دو کشور 
ایران و روسیه در مورد آنها صحبت کردند، گفت: 
قبل از اینکه آقای رئیس جمهور جلسه شــان را با 
رئیس جمهور روسیه شروع کنند، مقامات اقتصادی، 
مقامات حوزه انرژی و نفت دو کشور جلساتی را با 
یکدیگر داشتند تا موضوعات با جمع بندی و توافق 

کامل خدمت روسای جمهور دو کشور ارائه شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت اقتصادی و دارایی ایران، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه جلســات حاشیه ای 
دیگری نیز قبل از ملاقات آیت الله رئیسی و پوتین، برگزارشده 
بود، افزود: علاوه بر جلسات وزرای دو طرف، من با تجار ایرانی 
فعال در بازار روسیه و وزیر نفت با شرکت هایی که در حوزه نفت 
و گاز کار می کنند، جلسه داشتیم که نتیجه آنها قبل از شروع 

مذاکرات رئیس جمهور، خدمت آیت الله رئیسی ارائه شد.
وی با اشــاره به خبرهای بســیار خوبی که بعد از جلسه دو 
رئیس جمهور شنیده شد، افزود: بخش اعظم و قریب به اتفاق 
موضوعاتی که توافق شده بود هم در خصوص همکاری های 
حوزه بالادســتی نفت و گاز و هم در حوزه ترانزیت دو کشور و 
هم در حوزه نیروگاهی و استفاده از خط اعتباری 5 میلیارد دلاری 
بود که بالاخره بعد از گذشت چند سال از تصویب آنها و سرعت 
بسیار کندی که داشت، در مورد تسریع و تکمیل آنها توافقاتی 

صورت گرفت.
خاندوزی درباره ایــن توافقات تصریح کرد: تکمیل کریدور 
شــمال به جنوب از طریق ترانزیت ریلی کــه بتواند جنوب 
ایــران و خلیج فارس را به آســیای میانــه و اروپا متصل کند 
یکی از محورهای این توافق بود که بر اســاس آن تصمیمات 
 ـآستارا و خط آهن اینچه   بســیار خوبی برای خط آهن رشت 

 ـگرمسار اتخاذ شد. برون 
وزیر امور اقتصادی و دارایی به دیگر توافقات جنبی نیز اشاره 

کرد و گفــت: در مورد تأمین نهاده های اساســی و غلات و 
همچنین خرید لوکوموتیو و موضوعاتی ازاین دست، بسیار بیشتر 
از آن چیزی که در ابتدا به نظر می رسید، هم گرایی و هم نظری ها 
وجود داشت که خبرهای تکمیلی و تشریحی آینده، تأییدکننده 

توافقات حداکثری و راهبردی بین دو کشور خواهد بود.

خاندوزی در پاســخ به این سؤال که آیا روس ها در خصوص 
 ـآستارا سرمایه گذاری مشترک خواهند  قطعه خط آهن رشت 
کرد؟ گفت: مطلع هستید که طول این قطعه خیلی زیاد نیست اما 
بخش مفقوده یکی از مهم ترین کریدورهایی است که اگر شکل 
بگیرد، می تواند تغییر مناسبات تجاری بین تمام کشورهای حوزه 

اوراسیا را با کشورهای حاشیه خلیج فارس و همین طور پاکستان، 
هند و چین را به دنبال داشته باشد.

وی در ادامه پاسخش، افزود: در جلسه ای که بنده با وزیر اقتصاد 
روسیه صحبت کردم، بنا شد از طریق همان خط اعتباری که 
قبلًا بین دو کشور به توافق رسیده بود، فاینانس قطعه رشت ـ 

آستارا انجام شود؛ بنابراین از طرف روسیه به شکل خط اعتباری 
تأمین مالی خواهد شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به این سؤال که این 
5 میلیارد دلار، علاوه بر تأمین مالی قطعه ریلی رشت به آستارا و 
احیاناً خرید 200 لوکوموتیو، چه مصارف دیگری خواهد داشت، 
تصریح کرد: بقیه اجزاء خط اعتباری کریدور عبارت اســت از 
تکمیل نیروگاه ســیریک که کارش آغاز اما جزء کوچکی از 
سرمایه اش پرداخت شده بود و با صحبتی که انجام گرفت، طرف 
روس موافقت کرد با سرعت خیلی بیشتری مابقی تأمین مالی 

نیروگاه سیریک را انجام دهد.
خاندوزی در ادامه گفت: خط آهن اینچه برون به گرمسار هم 
یک اصلاح فنی کوچک نیاز دارد و باید بعضی از توافقات آن 
تجدید می شــد، در کنار این برای مدرن سازی نیروگاه رامین 
اهواز، برای افزایش ظرفیت نیروگاه ســد گتوند هم به توافق 

رسیدیم که هر چه زودتر این پروژه ها هم انجام شود.
»آیا زمینه توافق برای پیمان پولی دوجانبه وجود دارد یا خیر« 
ســؤال دیگری بود که  خاندوزی  در جــواب گفت: یکی از 
پیشنهاد های جدی ما به هیئت روسی در مورد تکمیل مراودات 
بانکی و ارزی بود، چراکه همه این تجارت ها مبتنی بر این است 
که چقدر سهل تر، کم هزینه تر و سریع تر نقل و انتقالات بانکی و 
ارزی را انجام داد؛ البته اینجا بیزینس بانک که یکی از بانک های 
مهم روسیه است، خیلی به مراودات تجار ایرانی کمک می کند 
که برای افزایش ظرفیتش پیشنهادی مشخصی را ارائه کردیم.

سید احســان خاندوزی در ادامه تأکید کرد: با توجه به اینکه 
حوزه مراودات بانکی نیازمند توافق بانک مرکزی طرفین هست، 
گرچه رویکرد کاملًا مثبت بود اما مقرر شد در سفر و جلسه ای 
که فی مابین روسای بانک مرکزی ایران و روسیه شکل خواهد 
گرفت، جزئیات این توافق نهایی شود؛ اما مجموعه تسهیل تمام 
این مراودات بانکی حتی مورد تأیید جناب آقای پوتین هم قرار 

داشت.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 ـآستارا انجام می شود فاینانس قطعه رشت 
اخبار کوتاه 

رییس ســازمان برنامه و بودجه کشور گفت: 
ایران می تواند به عنوان بازیگر مســتقل بازار 
انرژی نیاز کشورهای آمریکای لاتین از جمله 

برزیل به نفت، گاز و پتروشیمی را تامین کند. 
سید مســعود میرکاظمی در دیدار با ســفیر برزیل در 

تهران گفت: در دولت سیزدهم ارتقای روابط اقتصادی با 
کشورهای آمریکای لاتین از جمله برزیل دارای اهمیت 
زیادی اســت و ایران در راستای توســعه متوازن روابط 

اقتصادی خود با کشورهای مختلف حرکت می کند.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشــور با بیان اینکه از 

افزایش مبادلات اقتصادی، هر دو کشــور ایران و برزیل 
نفع خواهند بــرد، افزود: با توجه به واردات ایران در زمینه  
نهادهای دامی و دانه های روغنی از یکســو و نیاز برزیل 
به انرژی از سوی دیگر، دو طرف می توانند همکاری های 

گسترده ای داشته باشند.

ارتقـا سطح همكاری هـای 
اقتصادی ایران و برزیل

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور خبر داد؛

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به ارتباط سازنده میان بخش 
خصوصــی و مجلس گفت: اتاق ایران وظیفــه دارد در تعامل با 
نمایندگان قوا و بخصوص نمایندگان مجلس، آنان را در صورت 
لزوم از لحــاظ ارائه اطلاعات تخصصی مفید بهره مند کند تا به 

صورت همه جانبه اقتصاد ملیّ را در مسیر درست هدایت کنند.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی ایران، غلامحسین شافعی به وجود شرایط 
ویژه در کشور اشاره کرد و افزود: آنچه لازم است مورد عنایت و توجه قرار گیرد، 
اقتصاد کشور است و این امر در سایه برنامه ریزی درست، همکاری و تلاش قوای 
سه گانه، بخش خصوصی و تعاونی و البته هم افزایی و اتحاد امکان پذیر است.وی 
اظهار داشت: رسالت اصلی و سنگین بخش خصوصی براساس وظیفه ای که قانون 
برعهده اش قرار گرفته، این است که تلاش کند نظرات کارشناسی و تخصصی خود 
را در همه حوزه های متنوع اقتصادی با بهره گیری از دیدگاه های فعالان اقتصادی 
واقعی به عنوان مشاوره آگاه به مسائل روز و تحولات، صدیق، مشفق و منصف ارائه 
کند. اتاق ها در شرایط جدید کشور، به انجام این وظیفه تاکید مجدّانه و متعهدانه 
دارند و برای کمک به اقتصاد ملیّ خود را در کنار دولت و مجلس می بینند.شافعی 
ادامه داد: چند روز قبل، دقایقی تقطیع شده از یک جلسه خصوصی با تعدادی از 
رؤسای کمیسیون های اتاق ایران و برخی از اعضای هیأت رئیسه که در تاریخ ۱۸ 
اسفند ۱۳۹۹ برگزار شده بود که توسط افرادی غرض ورز از داخل اتاق با مقاصدی 
خاص منتشر شد که سوءبرداشت ها و واکنش هایی را به دنبال داشته است.رئیس 
اتاق بازرگانی ایران با اشاره به ویدئوی مذکور گفت: مقصود از آنچه به عنوان ذهنیت 
خالی بعضی از نمایندگان در سخنان من در جلسه مطرح شده، اطلاعات ناکافی 
از مسائل تخصصی اقتصادی است. بدیهی است، افراد براساس تجربه و تخصّص 
خود ممکن است با برخی موضوعات دیگر غیرمرتبط، ناآشنا و یا کم اطلاع باشند.
وی ادامه داد: در همین رابطه و طبق قانون، اتاق ایران وظیفه دارد به عنوان مشاور 
قوا در زمینه های اقتصادی، بازرگانی و غیره در تعامل با نمایندگان قوا و بخصوص 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی آنان را در صورت لزوم از لحاظ ارائه اطلاعات 

تخصصی مفید تامین کرده و البته این تعامل دو سویه است تا به صورت همه جانبه 
اقتصاد ملیّ را در مسیر درست هدایت کنند.شافعی به ارتباط مستمر و سازنده میان 
بخش خصوصی و مجلس شورای اسلامی نیز اشاره کرد و گفت: مجموعه اتاق 
بازرگانی به ویژه رؤسای اتاق های بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی سراسر کشور، 
روسای فهیم تشکّل ها، کمیسیون های اتاق ایران و اتاق های مشترک بازرگانی 
همواره رابطه مطلوب و سازنده ای با نمایندگان مجلس داشته اند که حاصل آن 
اقدامات مؤثر نمایندگان در اقتصاد کشور بوده است. از جمله این اقدامات می توان به 
قانون سیاست های کلی اصل ۴۴، قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار، قانون رفع 
موانع تولید و غیره اشاره کرد که همگی اقداماتی بنیادین بوده اند.رئیس اتاق بازرگانی 
ایران در ادامه افزود: برخی افراد که به دنبال مقاصد خاص شخصی هستند باید در 
نظر داشته باشند که فعالان اقتصادی و هیأت نمایندگان اتاق ایران به عنوان افراد 
فهیم و دلسوزان ملت شریف ایران با این رویه ها مخالف بوده و خود می دانند که راه 
صواب کشور از چه مسیری باید عبور کند.وی در پایان با ابراز تأسف از بی اخلاقی 
صورت گرفته و تسری مسائل داخلی اتاق به جامعه تأکید کرد: تعامل و همکاری 
ســازنده اتاق ایران با قوه مقننه همواره ادامه خواهد داشت و اقدامات نسنجیده و 

تفرقه افکنانه خللی بر آن وارد نخواهد کرد.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با تصمیم وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به منظور مقابله با قیمت گذاری دستوری و تامین 
نیاز تولید، اتفاقات خوبی همچون عرضه کالاهای زنجیره تولید در 
بورس کالا در حال رقم خوردن است که شاهد اثر مثبت آن در 

بازار کالاهای مختلف و نیز اقتصاد کشور هستیم.
به گزارش پایگاه خبــری بورس کالا، محمدرضا پورابراهیمی با بیان اینکه 
آنچه در نظام اقتصادی کشــور مسلم است و براساس تجربیات گذشته اثبات 
شده، ایجاد شــفافیت در بازار کالایی از طریق معاملات در بورس کالا و نیز 
در دیگر ارکان بازار ســرمایه است، افزود: رشد شفافیت اقتصادی یکی از مزایا 
و ظرفیت های موجود در بورس کالا اســت که به عنوان یکی از ارکان اصلی 
بازار سرمایه، ماموریت هایی مانند کشف قیمت ها در مکانیزم عرضه و تقاضا 
در چارچوبی شفاف به همراه اثر بخشی و نیز تعدیل گری در نظام تصمیم گیری 

توسعه اقتصادی را عملیاتی و اجرایی می کند.
وی تاکید کرد که بورس کالا در چند سال اخیر از ظرفیت های خوبی برخوردار 
بوده و نقش مهمی را در اقتصاد کشور ایفا کرده است که می تواند همین شتاب 

را در انجام معاملات و شفافیت های ایجاد شده استمرار بخشد.

نگرانی مخالفان شفافیت
پورابراهیمی با بیان اینکه به فراخور شــرایط اقتصادی، مخالفان شفافیت به 
بورس کالا هجمه وارد می کنند، گفت: طی سال های اخیر مخالفت هایی در 
خصوص عرضه برخی کالاها در بورس وجود داشته که این مخالفت ها بیشتر 
ناشی از وجود نگرانی  برای شفاف سازی اطلاعات است. مجلس در این حوزه ها 
اجازه نمی دهد تا مواردی که پایه و اساس علمی ندارد مبنای تصمیم گیری در 
نظام اجرایی کشور شود؛ ضمن آنکه تجربه های عرضه محصولات در بورس در 

رشد شفافیت و تولید مشخص است.
حمایت مجلس از اقدامات وزیر صمت

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با تصمیم وزیر صمت و به منظور 
مقابله با قیمت گذاری دستوری و تامین مواد اولیه تولید، اتفاقات خوبی در حال 
رقم خوردن است که شاهد اثر مثبت آن در بازار کالاهای مختلف و نیز اقتصاد 

کشور هستیم.
به گفته وی، جلساتی که اخیرا با وزیر صمت در کمیسیون اقتصادی مجلس 
برگزار شــده، وزیر رســما اعلام کرده اســت که چرخه های فعالیت در همه 

زنجیره های کالایی از مسیر بورس کالا به سمت شفافیت هدایت می شود.
پورابراهیمــی اظهار داشــت: مجلس به طــور حتم از ایــن اقدامات وزیر 
صمــت اســتقبال خواهد کــرد و از آن حمایت می کند، طبیعتــا اگر در این 
 مسیر موانعی باشــد که منجر به جلوگیری از ایجاد شفاف سازی شود به آن 

ورود می کند.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: اگر موانع و محدودیت ها در 
جهت تنظیم بهینه بازارها، فنی و اجرایی باشد، باید در راستای رفع آنها کمک 
شــود تا با فراهم شدن همه زیرساخت های لازم، شرایط برای دولت و وزارت 
صمت فراهم باشد اما در این راه اگر موانعی ایجاد شود یا اراده اجرای این اقدام 
به دلیل وجود برخی منافع از سوی افرادی وجود نداشته باشد، مجلس قطعا ورود 

کرده و اجازه سنگ اندازی به آن افراد را نخواهد داد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران: رییس کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد؛

 اقتصاد ملی با ارتباط  بخش خصوصی و مجلس
 در مسیر درست هدایت می شود

 تصمیمات مثبت وزیر صمت در مقابله با 
قیمت  گذاری  دستوری

کدام کالاها بیشتر احتکار شدند؟ 
در آذر ماه امسال بیشترین کالاهای احتکار شده در کشور شامل کالاهای 
اساســی از جمله برنج، چای، روغن نباتی، شــکر، تخم مرغ، تجهیزات 

پزشکی، انواع شوینده و غیره بوده است.
بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
بازرسان سازمانهای صنعت، معدن و تجارت سراسر کشور به منظور مقابله با هرگونه احتکار 
احتمالی کالا در آذرماه امســال بیش از ۱۹ هزار بازرسی از انبارها و مراکز نگهداری کالا در 

سراسر کشور انجام دادند که منجر به تشکیل ۷۴۸ پرونده برای واحدهای متخلف شده است.
کالاهای کشف شده نیز شامل کالاهای اساسی از جمله برنج، چای، روغن نباتی، شکر، تخم 

مرغ، تجهیزات پزشکی، انواع شوینده و غیره معادل بیش از ۶۴۱ میلیارد تومان بوده است.
همچنین در ۹ ماهه امسال ۱۶۷ هزار و ۹00 مورد بازرسی از انبارها و مراکز نگهداری کالا 
صورت گرفته که منجر به تشکیل ۶50۱ فقره پرونده تخلف به ارزش بیش از ۳۷۸۸ میلیارد 

تومان شده ست.
وضعیت پرونده های تخلفات صنفی و حمل ونقل

در آذر ماه امسال 2۶۸ هزار و ۹۹0 مورد بازرسی از اصناف انجام و منجر به تشکیل 2۴ هزار 
و ۷2 فقره پرونده برای واحدهای متخلف شده است. بیشترین بازرسی ها مربوط به کالاهای 
اساسی و استراتژیک شامل فرآورده های پروتئینی از جمله گوشت قرمز و گوشت مرغ، مواد 
لبنی، شکر، روغن نباتی و غیره بوده و پرونده متخلفان پس از تحقیقات تکمیلی، جهت سیر 

مراحل قانونی در اختیار تعزیرات حکومتی استان ها قرار گرفته است.
همچنین اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان حمایت نشان می دهد در آذر ماه امسال از 
۴000  ناوگان حمل و نقل درون و برون شهری بازرسی شده که در نتیجه آن ۹5 فقره پرونده 
به ارزش ۱5۴ میلیارد تومان تشکیل شده است. در این مدت در بخش برون شهری 5۳ فقره 
پرونده به ارزش ۴۳ میلیارد و ۸00 میلیون تومان و در بخش درون شــهری ۴2 مورد پرونده 
تخلف به ارزش ۱۱0 میلیارد تومان تشکیل و برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی استانها ارسال 
شده است. همچنین از ابتدای سال جاری تاکنون جمعاً بیش از ۳۶ هزار و ۱۱۳ مورد بازرسی 
در حمل و نقل برون و درون شهری صورت گرفته که در نتیجه آن ۹۹۱ فقره پرونده تخلف به 

ارزش بالغ بر ۸00 میلیون تومان تشکیل شده است.
چگونه شکایت کنیم؟

مردم می توانند با مراجعه به ســتاد خبری سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها و 
شهرستان های تابعه شکایت خود را تنظیم کنند یا از طریق تلفن )۱2۴(، پورتال سازمان حمایت 
به نشــانی الکترونیکی www.cppo.ir، سایت )ir.۱2۴( و اپلیکیشن آپ شکایت خود را 
مطرح کنند. طبق قانون نظام صنفی گران فروشی، کم فروشی، تقلب، احتکار، عرضه خارج از 
شبکه عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری و توزیع، فروش اجباری،  عدم درج قیمت و عدم صدور 

صورتحساب از جمله مهم ترین تخلفات صنفی است.
همچنین بر اساس قانون صنفی باید درآمدهای ناشی از جریمه های دریافتی به حساب خزانه 
واریز  شود و معادل آن در بودجه های سنواتی منظور و توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پس از تأمین بار مالی ماده )۴۴( این قانون به طور مساوی در اختیار سازمان تعزیرات حکومتی، 
اتاق اصناف ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار  گیرد تا در اجرای این قانون هزینه کنند 

اما اتاق اصناف بارها نسبت به دریافت نکردن این بودجه گلایه کرده است.

سرپرست معاونت امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر اعلام کرد؛
برقراری خط منظم کانتینری بین بندر چابهار و بنادر 

غرب هندوستان
سرپرست معاونت امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: 
خط منظم کانتینری بین بندر چابهار و بنادر غرب هندوســتان )ناواشیوا و 

کاندلا( برقرار شد.
جلیل اسلامی درباره برقراری خط منظم کانتینری بین بندر چابهار و بنادر غرب هندوستان، 
اظهار داشت: در راستای برنامه های دولت خدمتگزار در رونق اقتصادی محور شرق و همچنین 
با هدف استفاده مطلوب از ظرفیت های عملیاتی بندر چابهار، برقراری خط منظم کانتینری بین 
بندر چابهار و بنادر غرب هندوستان )ناواشیوا و کاندلا( با همکاری گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی مدنظر قرار گرفت؛  بر این اساس، سرویس منظم خط کانتینری با برنامه  زمانی تردد 
۱0 تا ۱5 روزه از مبدا و مقصد بندر چابهار در  مسیر بنادر کشور هند توسط شرکت  کشتیرانی 
جمهوری اسلامی انجام می شود. به گفته سرپرست معاونت امور بندری و اقتصادی سازمان 
بنادر و دریانوردی، این سازمان همکاری های لازم در ارایه مشوق های تعرفه ای در  حقوق و 

عوارض و هزینه های ورود کشتی های کانتینری را به عمل خواهد آورد.
وی با اشــاره به اینکه طبق برنامه زمانبندی، اولین سرویس کانتینری مورد نظر در تاریخ 
2۷ بهمن ماه سال جاری وارد بندر شهید بهشتی خواهد شد، گفت: هم افزایی دستگاه های 
مرتبط و تسهیل فرآیندهای ورود و خروج کالا می تواند در استمرار فعالیت این خط کشتیرانی 
تأثیر گذار باشد.اسلامی خاطر نشان کرد: پس از بهره برداری فاز نخست از طرح توسعه بندر 
شهید بهشتی چابهار، عملکرد تخلیه و بارگیری به صورت مستمر رو به  رشد است، به طوری 
که از ابتدای سال جاری عملکرد تخلیه و بارگیری در بندر چابهار از  رشد ۳۶ درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل برخوردار بوده و همچنین تخلیه کالای اساسی نسبت به سال گذشته 

۶2 درصد و صادرات غیر نفتی ۱۸0 درصد  رشد داشته است.
مجموع عملکرد بندر چابهار طی ۱0 ماه سال جاری به بیش از  ۳ میلیون ۳00 هزار تن انواع 
کالا می رسد که بندر شهید بهشتی هم به همین صورت نرم های رضایت بخش  تخلیه و 
بارگیری داشته است که می توان به نرم بارگیری 2۳500 تن در روز کلینکر صادارتی در مهر 

ماه امسال اشاره کرد.

اینفوگراف

رییس انجمن ملی خرما خاطر نشان کرد: عدم اطمینان 
صادرکنندگان برای خرید و پیش بینی تامین یک ساله 
بازارهای کشورهای هدف باعث شده است که صادرات 

خرما نصف شود.
محســن رشید فرخی با اشاره به میزان تولید خرما در سال جاری، 
گفت: سالیانه حدود یک میلیون و 200 هزار تن خرما در کشور تولید 
می شود و در سال جاری با وجود خشکسالی این میزان تولید محقق 
شد. به گفته این فعال اقتصادی، ایران بعد از مصر دومین تولیدکننده 
خرما در جهان است.وی با بیان اینکه تجار ایرانی همواره در انتظار 
صادرات هستند، گفت: تصمیم گیری های یک شبه داخلی بیش از 
تحریم های خارجی به صادرات خرما آسیب وارد کرد، در سال ۹۸ ستاد 
تنظیم بازار برای تامین خرما ماه رمضان صادرات خرما را متوقف کرد 
)هرچند این تصمیم بعد از ۱۶ روز لغو شد( اما تاکنون پیامدهای آن 

گریبان فعالان این بخش را گرفته است و صادرات خرما نصف شد.
رییس انجمن ملی خرما خاطر نشان کرد: عدم اطمینان صادرکنندگان 
برای خرید و پیش بینی تامین یک ساله بازارهای کشورهای هدف 

باعث شده است که صادرات خرما نصف شود.
این فعال اقتصادی با اشاره به تاثیر تحریم ها در کاهش صادرات، 
گفت: اعمال تحریم ها علیه ما هزینه حمل و نقل را ۳ برابر افزایش 

داده است. شرکت های بزرگ حمل ونقلی تمایلی برای فعالیت در ایران 
از خود نشان نمی دهند؛ هزینه اجاره یک کانتینر برای یک تاجر ایرانی 
به ۱2 هزار دلار رســیده است این در حالیست که کشورهای رقیب 

تجاری ما حداکثر یک کانتینر را ۴ هزار دلار کرایه می کنند.
وی با اشاره به لزوم تسهیل صادرات، تصریح کرد: مدت زمان رسیدن 
محموله ها به کشورهای مقصد برای کشورهای رقیب نصف است اما 
صادرکنندگان داخلی برای حل مشکلات ناشی از تحریم ها باید زمان 

زیادی صرف کنند.
رشــید فرخی با بیان اینکه مسائل سیاسی پیش آمده باعث تغییر 
بازارهای هدف صادراتی شــده اســت، گفت: در گذشــته خرما به 
کشورهای آمریکای شمالی و اروپایی صادر می شد اما این بازارها تغییر 
کرده است و به کشورهای شرق آسیا، اوراسیا، هند و به تازگی چین 
متمایل شده ایم. باید این نکته را در نظر داشت که تغییر بازارهای هدف 

نیازمند صبر و مطالعه است.
عضو هـیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با اشاره به طولانی بودن 
دوران قرنطینه واردات محصولات کشاورزی به چین، افزود: موضوع 
قرنطینه محصولات در چین دارای اهمیت ویژه است. دوره قرنطینه 
محصولات ۶0 روزه است ما با طرف چینی وارد گفت وگو شده ایم تا 
در نهایت به تصمیم نهایی برسیم که قرنطینه محصولات در کجا 

انجام شود ایران یا چین. وی در پاسخ به این پرسش که آیا نظارتی 
بر نحوه استفاده نخلداران از سم و کود اعمال می شود؟ خاطر نشان 
کرد: مشکل جدی در این زمینه وجود ندارد. مصرف کنندگان داخلی و 
خارجی، نخست باید از سلامت محصولی که استفاده می کنند اطمینان 
داشته باشند از این رو ما باجدیت در بحث کدینک کردن )کددار کردن( 
باغات ورود کردیم اما برای عملیاتی کردن این طرح مشکلات زیادی 
پیشروی ما هست به همین دلیل این طرح به صورت پایلوت در استان 
کرمان اجرا می شــود و در صورت موفق شدن به 5 استان خرماخیز 

برده می شود.
این فعال اقتصادی خرما را جزو محصولات باغی دانست که احتیاج 

به سم پاشی گســترده ندارند و در ادامه افزود: مصرف کود در کشور 
مانند دارو شده است متاسفانه اشخاص در مصرف دارو از الگو خاصی 
تبعیت نمی کنند و به عبارتی خود درمانی می کنند. درعملیات داشت 
نیز کشاورزان اعمال نظرهای شخصی می کنند و حتی این آگاهی 
را ندارند که اســتفاده از این سموم در افزایش بهره وری آنها تاثیری 

نمی گذارد.
بنا به اظهارات رییس انجمن ملی خرما، هر ۱5 روز یک بار علاوه 
بر آموزش های حضوری در غالب ســمینار یا وبینار برای کشاورزان 
کلاس های آموزشی برگزار می کنیم. وی در پاسخ به این پرسش که 
آیــا برای تامین بازار ماه رمضان که در نیمه دوم ماه فروردین ۱۴0۱ 
آغاز می شود تمهیداتی اندیشیده شده است؟ گفت: انجمن ملی خرما با 
همکاری وزارت کشاورزی و ستاد تنظیم بازار پیش بینی لازم را برای 
تامین خرما این ماه کرده است. خرما به اندازه کافی در کشور موجود و 
تنها محصولی است که تورم کشوری تغییری در نرخ آن ایجاد نکرده 
است این مسئله برای مصرف کنندگان باعث امیدواری و از طرف دیگر 

مشکلاتی برای تولیدکنندگان ایجاد کرده است.
رشید فرخی در پایان گفت: خرما ۱5 روز پیش از آغاز ماه رمضان با 
عرضه مستقیم در شهرهای بزرگ و فروشگاه های زنجیره ای توزیع 

خواهد شد.

کاهش ۵۰ درصدی صادرات خرما در دو سال اخیر
رییس انجمن ملی خرما خبر داد؛

دبیر اجرایی سندیکای صنایع کنسرو ایران خاطر نشان 
کرد: قیمت  تن ماهی نســبت به سال   گذشته بیش از 
۱۰۰ درصد افزایش نرخ را تجربه کرده و همین مسئله 
باعث کاهش مصرف تن در بین مردم شده است. این 
روزهــا مردم ضروریات خود را تهیه می کند و به اندک 
نیازهای خود بسنده می کند. کاهش تقاضا در نهایت 
باعث شده که واحدهای تولید با نصف ظرفیت اقدام به 

تولید کنند.
محمد میررضوی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به پروژه شفاف سازی 
قیمت ها از طریق درج قیمت تولیدکننده بر روی کالاها، گفت: وزارت 
صمت برای جلوگیری از سودجویی و رشد قیمت ها این بخشنامه  را 
ابلاغ کرده است واحدهای تولیدی مشکلی با اجرای بخشنامه ندارند اما 
بر این باورند که نمی توان این طرح را به صورت ضرب الاجلی اجرا کرد 

و برای عملیاتی کردن آن و فراهم کردن زیرساخت های اجرای آن 
به یک فرصت ۳ ماهه نیاز داریم.وی در ادامه با ذکر مثالی چالش های 
پیش روی اجرای این طرح را توضیح داد و افزود: تردید نداشته باشید 
که با اجرای این طرح دیگر قیمت تن ماهی و دیگر اقلام مشمول این 

طرح در مناطق مختلف تهران یکسان نخواهد بود چراکه هزینه های 
اجاره و حمل نقل یک واحدی صنفی در خیابان تجریش با ورامین 
متفاوت است از این رو قیمت ها نیز متفاوت خواهد شد به عبارت دیگر 
قیمت ها رقابتی می شوند.به گفته این فعال اقتصادی، این احتمال وجود 
دارد که با اجرایی شدن این طرح تنش ها بین فروشنده و مصرف کننده 
بر روی قیمت تشــدید شود.میر رضوی در پاسخ به این پرسش که 
سازوکار قیمت مصرف کننده چگونه خواهد بود؟ مصرف کننده چگونه 
باید تشخیص دهد فروشنده کالایی را با قیمت مناسب به  خریداران 
عرضه می کند؟ گفت: سازوکار تعیین قیمت به واحدهای عرضه کالا 
داده می شود اما محاسبه سودهای قانونی به عهده فروشگاه زنجیره ای 
و مغازه داران است. دبیر اجرایی سندیکای صنایع کنسرو ایران با اشاره 
به حســن های اجرای این طرح گفت: واسطه ها در این طرح حذف 
خواهند شــد و زمینه  را برای رســیدن به قیمت های شفاف فراهم 

می شود. بنا به اظهارات این فعال اقتصادی، با اجرای این طرح قیمت 
تن ماهی و کنسروها ممکن است ۱ تا 2 درصد کاهش نرخ را تجربه 
کنند. وی با بیان اینکه قیمت کنسروها و تن ماهی در هفته های اخیر 
ثابت مانده است، افزود: تغییر نرخی در قیمت این اقلام اعمال نشده 
است و قیمت تن ماهی ۳۱ هزار تومان است و نرخ برخی برندهای 

متفرقه 5 تا ۶  هزار تومان پایین تر خواهد بود.
میررضوی در پایان به اشاره به کاهش میزان مصرف تن ماهی در 
کشور، خاطر نشان کرد: قیمت  تن ماهی نسبت به سال   گذشته بیش 
از ۱00 درصد افزایش نرخ را تجربه کرده است همین مسئله باعث 
کاهش مصرف تن در بین مردم شده است. این روزها مردم ضروریات 
خود را تهیه می کند و به اندک نیازهای خود بسنده می کند. کاهش 
تقاضا در نهایت باعث شده که واحدهای تولید با نصف ظرفیت اقدام 

به تولید کنند.

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی گفت: قیمت هر کیلو گوشت قرمز در بازار طی 
دو هفته اخیر ۱۰ تا ۱۵ هزار تومان افزایش یافته است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، ملکی گفت: هم اکنون هر کیلو شقه گوسفندی بدون دنبه با 
نرخ ۱2۷ تا ۱۳۳ هزار تومان به مغازه دار و با احتساب ۱0 تا ۱5 درصد سود معادل ۱۳۹ تا ۱۴۶ هزار 
تومان به مصرف کننده عرضه می شود.به گفته رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی، صادرات دام و 
کمبود عرضه در بازار داخل علت گرانی ۱0 تا ۱5 هزار تومانی گوشت  طی 2 هفته اخیر در بازار است.
بسیاری از فعالان بازار معتقدند که اختلالات حمل و نقل در تردد جاده ای ناشی از بارش باران و برف، 
افزایش صادرات مازاد بر مجوزهای صادر شده و تمایل دامداران به نگه داری دام علت اصلی گرانی 

گوشت در بازار است، اما مدیرعامل اتحادیه دام سبک می گوید که گرانی گوشت ارتباطی به صادرات 
دام ندارد.رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی گفت: با توجه به افزایش مصرف و پروتئین در فصل سرما، 
اختلالات حمل و نقل ناشی از بارش برف منجر به کمبود عرضه دام و التهاب قیمت در بازار شده 
است. بررسی های میدانی نشان می دهد که قیمت کنونی هر کیلو بره نر  ۶0 تا ۶5 هزار تومان، 
قیمت هر کیلو شقه گوسفندی ۱۴0 تا ۱50 هزار تومان، سردست گوسفندی ۱۷0 تا ۱۸0 هزار تومان 

و جگر گوسفندی ۱۹0 هزار تومان است.

افزایش100درصدی قیمت تن ماهی

 افزایش ۱۵ هزار تومانی 
قیمت گوشت در بازار
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